
   
 

 
 

Abstrakt  

Analýza činnosti Lékového informačního centra VI. 

Autor: Magdaléna Dražanová 

Školitel: PharmDr. Kateřina Malá, Ph.D. 

Konzultant: PharmDr. Petra Rozsívalová 

Katedra sociální a klinické farmacie, Farmaceutická fakulta v Hradci Králové, 

Univerzita Karlova, Česká republika 

Úvod a cíl práce: Facebooková stránka spolku Mladí lékárníci z.s., byla založena 

v roce 2010 a nabízí, mimo jiné, prostor k diskuzi farmakoterapeutických dotazů. 

Lékové informační centrum (LIC) Farmaceutické fakulty Univerzity Karlovy v Hradci 

Králové a Fakultní nemocnice Hradec Králové (FaF UK a FN HK) bylo založeno v roce 

1994 a jeho stěžejní činností je zpracovávání lékových dotazů od zdravotnických 

pracovníků. Cílem práce byla analýza fungování facebookové stránky se zaměřením 

na farmakoterapeutické dotazy a její následné srovnání s LIC FaF UK a FN HK v letech 

2021 a 2022. 

Metodika: Z příspěvků uveřejněných na facebookové stránce ve sledovaném období 

byly identifikovány farmakoterapeutické dotazy, které byly anonymizovány a řazeny 

dle data přidání. Následovala jejich kategorizace po vzoru LIC FaF UK a FN HK 

– dle typu populace a dle typu dotazu. Zvláštní pozornost byla věnována aktuálním 

tématům jako covid-19, tzv. ukrajinská krize a výpadky léčiv. Podobně byly 

analyzovány všechny dotazy řešené v LIC v zadaném období. Získaná data byla 

zpracována pomocí deskriptivní statistiky. 

Výsledky: V rámci facebookové skupiny bylo evidováno 1358 v roce 2021 a 1149 

v roce 2022 příspěvků, z nichž bylo 54 (3,97 %) a 56 (4,87 %) farmakoterapeutických 

dotazů. Z hlediska populace převažovaly obecné dotazy či dotazy ohledně léčiv 

podávaných dospělým (57,40 % v 2021, 60,71 % v 2022). Ve větší míře byla 

zastoupena také pediatrie (18,52 % v 2021, 21,00 % v 2022). Nejčastější tématikou 

byly (kontra)indikace (55,56 % v 2021, 50,00 % v 2022) a interakce léčiv (25,93 % 

v 2021, 14,29 % v 2022). V LIC FaF UK a FN HK bylo řešeno 30 dotazů za rok 2021 

a 29 za rok 2022. Shodně bylo řešeno nejvíce obecných dotazů, resp. zaměřených 

na dospělou populaci (80,00 % v 2021, 72,41 % v 2022). Nejfrekventovanějšími typy 



   
 

 
 

dotazů byly vedlejší účinky léčiv (33,33 % v 2021, 31,03 % v 2022), interakce (30,00 % 

v 2021, 20,69 % v 2022) a (kontra)indikace léčiv (23,33 % v 2021, 17,24 % v 2022). 

Závěr: Zaměření farmakoterapeutických dotazů bylo v případě facebookové stránky 

i LIC FaF UK a FN HK podobné, přičemž situace ohledně covid-19 a ukrajinské krize 

se též promítla do obou platforem. Samotný přístup k řešení farmakoterapeutických 

dotazů byl však velmi odlišný. Hlavní doménou sociálních sítí je rychlost komunikace. 

Naproti tomu LIC nabízejí komplexní zpracování lékových dotazů na základě principů 

medicíny založené na důkazu. 

  


